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D���� ���������,
od nášho posledného listu už ubehlo viac

ako tri mesiace, preto by sme Vám radi
priblížili, čo sa za ten čas u nás udialo.
Medzi najdôležitejšie udalosti treba zara‐
diť 800. výročie stigmatizácie sv. Františ‐
ka a doživotné sľuby brata Petra.

Keď sa dnes použĳe pojem stigmatizá‐
cia, chápe sa predovšetkým v negatívnom
zmysle – ako zranenie, (trvalé) poškodenie
zdravia niekoho, odstrčenie na okraj spo‐
ločnosti. Takto by sa dalo pozerať aj na
svätého Františka: bol zranený, trvale (až
do smrti) poškodený, odsunutý na okraj
spoločnosti – nielen preto, že sa to udialo
v pustovni. František stigmy skrýval
a môžeme povedať, že aj sám sa pred ľuď‐
mi skrýval. Hovoril, že dobrá, ktoré nám
Pán preukazuje nemáme ukazovať pred
ľuďmi v nádeji na uznanie, lebo Najvyšší
sám vyjaví jeho diela, komu bude chcieť.
To sa aj skutočne stalo, keď Františkovi
stigmy ostali viditeľné na tele aj po jeho
smrti.

František prebýval v ústraní pustovne
nie preto, že by sa cítil ľuďmi, či Bohom
odstrčený. Naopak, prežíval veľkú radosť
zo zjednotenia s Bohom – jediným
a najvyšším dobrom. Svedčí o tom aj mod‐
litba Chvály Boha najvyššieho, v ktorej

niekoľko dní po stigmatizácii napísal: „...
Ty si naša nádej, ty si naša viera, ty si naša
láska, ty si všetka naša sladkosť, ty si náš

večný život: Veľký a obdivuhodný Pán,
všemohúci Boh, milosrdný Spasiteľ.“
Utrpenie akéhokoľvek druhu by sme mali
pokladať za príležitosť pripodobniť sa

Ukrižovanému. Je potrebné v modlitbe sa
znova a znova rozhodnúť pre tento postoj.

Podobne sa vyjadril aj sv. Maximilián,
keď napísal: „Pokladom sú bratia, ktorí ťa
križujú, miluj ich. [Byť] ukrižovaný z lás‐
ky k Ukrižovanému – to je jediné šťastie
na zemi.“ Skutočné šťastie spočíva
v schopnosti milovať. Milovať do krajnos‐
ti. Teda darovať sa, ako sa daruje Ježiš. To
sa nedá z vlastných síl. Je potrebná Božia
milosť. Je potrebné zotrvávať čo najdlhšie
a čo najintenzívnejšie v Božej prítomnosti.
Akousi „skúškou správnosti“ sú problémo‐
vé osoby. Podľa miery ako ich dokážeme
milovať, vidíme, nakoľko sme sa pripo‐
dobnili Kristovi.

V sobotu 5. októbra – sa brat Peter Pi‐
kulík zložením doživotných rehoľných
sľubov natrvalo stal členom našej rehoľnej
rodiny. Modlime sa za neho, aby vzrastal
v schopnosti milovať, v schopnosti
zotrvávať čo najintenzívnejšie a čo
najdlhšie pri Pánovi, aby mohol jeho lásku
prejavovať všetkým, ku ktorým bude pos‐
laný – či už priamo, alebo prostredníctvom
fotografií, alebo iných vizuálnych diel
(grafickou úpravou Minoritského listu :).
(Viac sa tejto udalosti chceme venovať
v nasledujúcom čísle.)

br. Martin M. Kollár
provinciálny kustód

F����� �����

Zachovávajúc pekné tradície aj tento rok
sme začali prázdniny farským splavom –
už 13. ročníkom.

Hneď v deň rozdávania vysvedčení (28.
júna) sme po minuloročnej úspešnej pre‐
miére opäť zavítali do kempu Vadviz pri
obci Dunakiliti a pokračovali v objavovaní
maďarských ramien Dunaja. Tie nás občas
prekvapili svojimi zákutiami, rýchlym to‐
kom, popadanými stromami, takže o ad‐
renalín nebola núdza :-) V jednom mo‐
mente muselo spojiť sily cca 10 švárnych
mužov, aby prekliesnili cestu našim
loďkám, za čo si vyslúžili náš obdiv a pot‐
lesk :-) Okrem klasických vodných zvierat

sme videli aj plávajúcu srnku a v Hele‐
niných jazerách aj sladkovodné medúzy.

Božiu prítomnosť a ochranu sme silno
cítili nielen počas troch
svätých omší pod stroma‐
mi, ale aj počas mnohých
chvíľ počas splavu – via‐
cerí sme v rozbúrených
vlnách mali na mále a ne‐
považujeme za samozrej‐
mosť a našu zásluhu, že sa
žiadna loďka neprevrátila
a nikomu sa nič vážne ne‐
stalo. Počasie aj všetko
bolo naozaj ideálne, farské
vzťahy sme utužili aj pose‐
deniami pri ohníku.

Monika Vaneková

S� Š������� I������ �� ����
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Po roku sa skupinka pútnikov opäť vráti‐
la na miesta spojené so životom Štefana
Iglódyho – minoritského novica zo 17. sto‐

ročia. Tentokrát sa medzi jednotlivými
miestami nepresúvali pešky, ale na bicyk‐
loch, a nepodieľali sa na natáčaní filmu, ale
prostredníctvom fotografií chceli vyjadriť
tajomné prelínanie sa osudov nás, súčas‐
ných pútnikov a brata Štefana. Podobne už

svätý František inscenoval udalosti
Ježišovho života, aby ich veriaci mohli
kontemplovať v ich konkrétnosti.
Cyklopútnici sa modlili pred kalvínskym
kostolom v obci Kisrozvágy, kde sa Štefan
narodil a bol vychovaný v kalvínskej viere.



Zahliadli ho pred pozostatkami hradu v Kisvárde,
kde pred vstupom do rehole slúžil, a pomohli mu
vyjsť aj na ruiny hradu vo Veľkom Kamenci. Medzi
Veľkým a Malým Horešom zinscenovali dramatické
okolnosti jeho smrti. Pútnici pochopiteľne nemohli
obísť ani obec Rad, kde len pred niekoľkými rokmi
boli nájdené pozostatky brata Štefana, čím sa jeho
príbeh znova prihlásil o slovo.

br. Peter Pikulík

P�� K������� �����������
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V sobotu 6. júla spoločenstvo Kruciáty

oslobodenia človeka putovalo z Kežmarku
do Levoče. Tento (22.) rok bol výnimočný
vo viacerých ohľadoch: v počte účastníkov
(takmer 40 členov a sympatizantov KOČ),
v počte prítomných minoritov (4 a jeden

kandidát :), vo vynikajúcom počasí aj
v dobrom čase príchodu. Po poklone a ofere
pred otváracou svätou omšou o 17:00 stihli
toho roku výnimočne nie guľáš, ale bagety.

Novinkou pre kňazov aj spovedajúcich sa
boli nové spovednice v rekonštruovanom
pútnickom dome na Mariánskej hore.
Ponúkajú väčší komfort – možnosť pre pe‐

nitenta, aby kľačal alebo sedel, sú dobre
zvukovo izolované, no menším problémom
bola ešte nedokončená vzduchotechnika.
Ďalším novým prvkom púte bola diskusia
o 21:00. Keďže prebieha Rok modlitby, ne‐
prekvapuje, že témou diskusie bola práve
modlitba.

br. Martin M. Kollár

P�������� � ���������
8. – 12. júla skupinka 12 mla‐

dých trávila prázdninový čas
v levočskom kláštore. Súčasťou
týchto dní bola aj možnosť
prežívať ranný denný režim spo‐
lu s bratmi minoritmi – sv. omša
o 7:00 a modlitba breviára
o 7:45. Po posilnení tela raňajka‐
mi nasledovala práca. Tento rok
jedna skupinka mladých preve‐
trala kláštornú knižnicu a vytvo‐
rila jej databázový systém. Ďa‐
lšia skupinka pokračovala v mi‐
nuloročnej snahe skrášliť pos‐
ledné miesta odpočinku bratov
minoritov – maľovaním plota na
cintoríne. Tretia šikovná skupinka sa pusti‐
la do brúsenia a natierania okien. Stihli aj

trochu pomôcť s upratovaním na Ma‐
riánskej hore po odpuste.

Po dobre vykonanej
práci si mládežníci po‐
chutnávali na hostinách,
ktoré pre nich pripravila
pani kuchárka Milka.
V rámci poobedného
programu navštívili
Košice, Ľubovniansky
hrad, tamojší skanzen
a Litmanovú, absolvova‐
li aj prehliadku do‐
movskej Levoče,
Tisícročnej kaplnky
„Sans Souci“ pri Iliašov‐
ciach, boli aj na
Štrbskom plese a na roz‐
hľadni Marčulina v Le‐
vočských vrchoch.

Simona Uhlíková & Klára Novotná

S��������� OFS � K����������
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13. júla sa v Kremnických baniach

a v Kremnici uskutočnilo národné stretnu‐
tie Františkánskeho svetského rádu.
V príjemnom prostredí Kremnických
vrchov, v geografickom strede Európy, pri
starobylom gotickom kostole sv. Jána Krs‐
titeľa z 13. storočia a pri kláštore bratov
kapucínov prežívali spomienku na stigma‐
tizáciu sv. Františka.

Táto jedinečná príležitosť pripomínajúca
800. výročie udalosti z hory La Verna zhro‐
maždila v hojnom počte bratov a sestry
z celého Slovenska i zástupcov z Českej re‐
publiky. Slávnosť otvoril privítaním
prítomných br. Damián Berec, národný mi‐
nister OFS. Po tradičnej modlitbe fran‐
tiškánskeho ruženca nasledovala slávnost‐

ná sv. omša, ktorej hlavným celebrantom
a kazateľom bol minorita br. Martin M.
Kollár, koncelebrovali národní asistenti
OFS františkán br. Robert Chabada
a kapucín br. Jozef Konc, ako aj ďalší kňazi
z prvého františkánskeho rádu. Po sv. omši
s. Lucia Hidvéghyová OFS predstavila
obraz udalosti stigmatizácie v netradičnom
svetle so zaujímavými doplnkami poukazu‐
júc na význam ticha v duchovnom živote.
Prítomných pozdravil aj br. Vendelín
Hájek, český národný minister OFS. Po
spoločnom agapé nasledovala prehliadka
blízkej Kremnice.

Stretnutie bolo ukončené pobožnosťou
Corda Pia, ktorú v kostole sv. Františka
z Assisi viedol minorita br. Stanislav Rok,
národný asistent OFS.

Eva Majerníková



M���� M������ �� V������
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Od 14. do 20. júla 130 členov spo‐

ločenstva Misia Máriina absolvovalo
duchovnú obnovu v Centre sv. Františka
z Pauly vo Vranove pri Brne. Bohatý pro‐
gram, ktorého náplňou bola každodenná
svätá omša, modlitba ruženca, korunka
Božieho milosrdenstva, modlitba breviára,
zamyslenie nad evanjeliovým čítaním,
prednášky a moderované zdieľanie v sku‐

pinkách, zastrešovali páter Lucián Bogucki
OFMConv. a členovia Spoločenstva
dobrého Pastiera a jeho krásnej Matky –
Viera Václavová a Pavol Kossey. Pravi‐
delné každodenné aktivity doplnila ešte ce‐
lonočná adorácia, františkánsky (sedemra‐
dostný) ruženec v lese nad Vranovom,
návšteva minoritského kostola v Brne spo‐
jená s výkladom a zmrzlinou v blízkej
cukrárni.

Hlavnou témou prednášok pre dospelých
bolo rozjímanie nad modlitbou Verím

v Boha na základe knihy rozhovorov Marca
Pozza s pápežom Františkom. Takto bol
uzavretý trojročný cyklus zamyslení pá‐
peža Františka venovaný modlitbám Otče
náš, Zdravas Mária a Verím v Boha. Tohto‐
ročnou témou pre deti bol Mojžiš – princ
Egyptský. Zodpovední animátori im pripra‐
vili veľa poučných aj zábavných chvíľ.Ako
každý rok, tak aj teraz nemohli chýbať
súťaže v rámci obnoviády, nočná hra a zá‐
verečná diskotéka.

Sergej Šesták

C������� ������� P�������
Od 21. júla do 1. augusta 18 (nielen) mla‐

dých cyklistov spolu s dvomi členmi po‐
mocného tímu zvládlo 886 kilometrovú tra‐
su z Vilniusu do Tallinu.

Vilnius, litovské hlavné mesto s Ostrou
bránou s milostivým obrazom Matky Mi‐
losrdenstva a s Kostolom Najsvätejšej Tro‐
jice, v ktorom je obraz Milosrdného Ježiša
namaľovaný podľa pokynov sestry
Faustíny, sa nazýva aj Mestommilosrdenst‐
va. Práve toto mesto bolo počiatkom 10-
dňového putovania slovenských cyklistov.

Ďalším významným miestom, na ktorom
sa zastavili naši cyklopútnici, bola Hora
krížov pri meste Šiauliai na Litve. Toto
miesto je duchovne spojené s talianskou La

Vernou, kde pred 800 rokmi sv. František
dostal stigmy. Práve toto jubileum inšpiro‐
valo minoritských cyklistov k tomu, aby
priniesli so sebou kríž požehnaný otcom

biskupom Rábekom a umiestnili ho na tejto
La Verne Severu, ktorá je svedectvom
množstva ľudských príbehov.

Cesta Lotyšskom s prestávkou
v Rige bola príležitosťou po‐
noriť sa do vĺn Baltského
mora. Mnohí cyklopútnici sa
po prvýkrát v živote na vlast‐
nej koži presvedčili, že sa dá
kúpať aj vo vodách nachádza‐
júcich sa severne od
Slovenska. V Estónsku zakúsi‐
li pohostinnosť bratov lu‐
teránov a spoznali život ka‐
tolíckej cirkvi v diaspóre.

br. Lucián M. Bogucki

N������� ����� � ��������� F����
V dňoch 29. 7. – 6. 8. som navštívil

albánsku misiu a sestry františkánky, ktoré
pôsobia vo farnosti, ktorú sme kedysi spra‐
vovali. V dedinke Jaru som slúžil odpusto‐
vú svätú omšu v kostole Panny Márie
Kráľovnej anjelov. Tento vzácny kostol bol
dokončený v roku 2014 aj vďaka milo‐

darom mnohých Slovákov a našich dobro‐
dincov.

V Tirane som sa stretol s veľvyslancom
SR v Albánsku pánom Albínom Otrubom
a konzulkou pani Luciou Bartákovou. So
sestrami Noemi a Patrikou sme v Kosove
navštívili o. biskupa Hila Kabashiho, ktorý
bol biskupom ordinárom na juhu Albánska
počas našej minoritskej prítomnosti. Keďže

otec biskup patrí do františkánskej rehole,
po skončení svojho pôsobenia v Albánsku
sa vrátil do kláštora v Gjakova a dodnes,
napriek pokročilému veku, je aktívny
v kláštore i vo farnosti. Neskôr som ešte
navštívil komunity misionárov, ktorí pôso‐
bia v albánskych mestách Berat, Saranda,
Delvina a Vlora.

br. Jaroslav M. Cár

M������������ �����
Druhá polovica letných prázdnin so se‐

bou každoročne prináša okrem skracujú‐
cich sa dní aj miništrantský tábor v našom
obľúbenom Brehove. Tábor začal v ponde‐
lok 12. augusta večernou svätou omšou, po
ktorej nasledoval týždeň plný nových tvárí,

mien, ale aj hier, aktivít, súťaženia a dobro‐
družstva. Nechýbal ani splav Bodrogu,
ktorý vyšiel na jednotku. Miništranti si
mohli zmerať sily v šermiarskych zápa‐
soch, ale aj v praktických zručnostiach,
ktoré ocenia nielen rodičia, ale jedného dňa
určite aj samotní chlapci.

Neodmysliteľnou súčasťou tá‐
bora boli každodenné sväté omše,
počas ktorých sa všetci mohli
vystriedať pri miništrovaní. Páter
Martin tento rok prišiel s novým
konceptom kázní, počas ktorých
často dostali slovo aj chlapci se‐
diaci v laviciach, a tak kázeň
slúžila aj ako veľmi obohacujúci
dialóg medzi miništrantami
a kňazom. Keďže tento rok si pri‐
pomíname 800 rokov od stigmati‐
zácie svätého Františka, mnoho‐
krát sme sa venovali práve témam

utrpenia, obety a svätosti, pre ktorú sa
možno stále rozhodovať.

Novým a veľmi vzácnym prírastkom do
našej miništrantskej rodiny bola pani ku‐
chárka Gizka. Novou bola aj tohtoročná
nočná hra, ktorá sa niesla v netradičnom
duchu. Presvedčili sme sa, že súťaživosť
u chlapcov nikdy nespí, a že ich tímový
duch dokáže fungovať aj uprostred tmavej
noci. Aby sme miništrantom umožnili spoz‐
návať nielen Brehov, ale aj jeho okolie, na‐
vštívili sme mesto Michalovce, kde si moh‐
li zahrať mestskú hru a obdivovať nádherné
historické autá v Múzeu veteránov. Keďže
k miništrantskému táboru nevyhnutne patrí
futbal, nevynechali sme ani ten, dokonca
prebehli dva veľkolepé zápasy animátorov
proti miništrantom.

Alžbetka Solárová
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Na našu činnosť môžete prispieť aj platbou prostredníctvom QR kódu.
Ďakujeme.
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14. septembra sa v Kostole Ducha

Svätého v Levoči konala duchovná
obnova rytierok Nepoškvrnenej
(MI), ktorú viedol br. Martin M.
Kollár. Zúčastnilo sa jej približne 60
rytierok, ktoré sa stretávajú v spo‐
ločenstvách MI-2. Viac ako polovi‐
ca z nich splnila podmienky pre
prĳatie vonkajšieho znaku prís‐
lušnosti do spoločenstva – obdržali

diplom a šatku s vyobrazením Ne‐
poškvrnenej.

V závere obnovy sa prítomným
prihovorila Beata Zbiňovská, hlav‐
ná iniciátorka vzniku ženských spo‐
ločenstiev MI na Slovensku. Brat
Martin všetkých pozval 13. októbra
na púť rytierov a rytierok Nepoškvr‐
nenej na Mariánsku horu v Levoči.
(Viac na kolbeweb.sk)

br. Martin M. Kollár

800. ������� ������������� ��.
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Výročie stigmatizácie sv. Františka

prežívala brehovská komunita po celý rok.
Od januára až do septembra, vždy v sedem‐
násty deň mesiaca, sme v kostole viedli po‐
božnosti, pri ktorých bolo uctievané Kristo‐
vo utrpenie a jeho päť svätých rán spolu
s piatimi ranami svätého Františka. Po‐

božnosť bývala zväčša spojená so sv.
omšou, na ktorú prichádzali pútnici z blíz‐
keho i ďalekého okolia. Mons. Bernard Bo‐
ber, košický aricibiskup metropolita, totiž
povzbudil kňazov, aby do Brehova organi‐
zovali púte v tomto jubilejnom roku. Kňazi
s veriacimi prichádzali aj v iných dňoch
mesiaca a často spájali návštevu nášho
kláštora s púťou do Radu, k bratovi Štefa‐
novi alebo s exkurziami v neďalekých
vinárstvach v tokajskej oblasti.

Deň slávnosti, 17. september, bol prvou
obnovenou odpustovou slávnosťou. Počas
jubilejného roka sme sa totiž vrátili k tomu‐

to pôvodnému patrocíniu nášho kostola
a kláštora. Slávnosť pritiahla nielen
Brehovčanov, ale aj množstvo pútnikov.
Pozvanie prĳali mnohí priatelia kňazi z tre‐
bišovského a kapušianskeho dekanátu
i niekoľkí bratia z našich spišských klášto‐
rov. Svätú omšu predchádzala modlitba
františkánskeho ruženca, ktorú viedli čle‐
novia Františkánskeho svetského rádu. Ka‐
zateľom a hlavným celebrantom slávnosti

bol Mons.
Ján Kuboš,
spišský po‐
mocný bis‐
kup. Liturgiu
h u d o b n e
skrášlil spe‐
vokol zo Sni‐
ny. Po svätej
omši nasle‐
d o v a l o
v kláštornej
jedálni agapé
pre kňazov,
členov spe‐
vokolu a pre
ďalších hostí.

br. Jozef
Sukeník

V Levoči sme sa na 800. výročie udalostí
na vrchu La Verna začali pripravovať 17.
apríla cestou svetla a tematickou kázňou
počas svätej omše. V príprave sme po‐
kračovali každý 17. deň mesiaca až do
sviatku Stigmatizácie sv. Františka. Pri te‐
jto príležitosti sme na bočných oltároch vy‐
stavili vyobrazenia tejto udalosti od rôz‐
nych umelcov a na každom oltári sme zapá‐
lili sviecu La Verna, takže v celom kostole
bolo cítiť, že prežívame niečo výnimočné.
Nasvietili sme oltár sv. Františka, na kto‐
rom je znázornený práve tento výjav a do
presbytéria sme dali kópiu kríža z kostolíka

San Damiano. Všetko vyvrcholilo
slávnostnou svätou omšou o 15:50, na kto‐
rej spieval detský zbor Labuť. Kostol zostal
otvorený až do neskorého večera, aby nas‐
vietený obraz a ikona cez pootvorené dvere
pozýval k modlitbe aj náhodných okoloidú‐
cich.

br. Tomáš M. Vlček

Jubileum 800. výročia stigmatizácie sv.
Františka slávila farnosť sv. Michala Ar‐
chanjela v Bratislave-Karlovej Vsi spolu so
Spojenou školou sv. Františka za účasti
bratislavského arcibiskupa metropolitu
Stanislava Zvolenského.

Otec arcibiskup počas rannej „školskej“
svätej omše prítomným žiakom vysvetlil
význam slova stigma zdôrazňujúc, že ide o
znak Kristových rán, ktoré Boh zázračným
spôsobom vtlačil do tela svätého Františka
na vrchu La Verna 17. septembra 1224.
Zároveň vyzval mladých, aby sa svojím ži‐
votom chceli podobať patrónovi školy – sv.
Františkovi – majúc hlboký vzťah, úctu a
lásku k Pánu Ježišovi.

V závere svätej omše žiaci venovali otco‐
vi arcibiskupovi chlieb sv. Františka, ktorí
priniesli z Assisi maturanti a sviečku La
Verna vyrobenú v Levoči pri príležitosti ju‐
bilea. V mene všetkých sa za svätú omšu,
za starostlivosť o školu a za povzbudivé
slovo poďakovala riaditeľka školy p. Marta
Sendeková. K hlbokému prežitiu litur‐
gického slávenia výraznou mierou prispeli
šikovní miništranti a mládežnícky zbor pod
vedením p. Janky Dydňanskej.

Dagmar Lúčna


